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Nov način plačevanja med 
uporabniki družbenih sredstev
Najprej bom o pojasnili, kdo 

so uporabniki družbenih sred
stev. To je vsaka organizacijska 
oblika v naši družbeni ureditvi, 
ki razpolaga s katerim  koli de
lom družbenih sredstev. To so 
vse temeljne in druge organiza
cije združenega dela, banke, 
zadruge, družbenopolitične 
skupnosti in druge družbeno 
pravne osebe.

Vsi uporabniki družbenih 
sredstev, med katere sodi tudi 
naša organizacija združenega 
dela, se morajo od 1. aprila 
1976 ravnati po novem zakonu 
o zavarovanju plačil med upo
rabniki družbenih sredstev. 
Bistvo tega zakona je v tem, da 
nek uporabnik družbenih sred
stev, na prim er trgovsko pod
jetje , ne m ore nabaviti blaga, če 
ni sposoben takoj zagotoviti 
plačila. Načinov zagotovitve

plačila pa je več. Kupec m ora 
prodajalcu v roku petnajst dni 
od prejema blaga to blago tudi 
p lačati, predložiti ček ali 
menico, ozirom a v roku, ki je v 
pogodbi, predložiti dokaz, da je 
odprt nepreklicljiv dokum entar 
ni akreditiv ali izročiti garanci 
jo .

Do tega novega načina plače 
vanja je prišlo zato, ker so 
lahko do sedaj vsi uporabniki 
družbenih sredstev blago naba 
vljali, ne glede na to , kdaj ga 
bodo lahko plačali. Tako se je 
dogajalo, da so kupci blago pla
čevali po devetdesetih dneh, 
mnogi pa tudi še po daljšem 
roku po nabavi blaga.

Za izterjavo starih dolgov je 
bilo velikokrat potrebno izvesti 
še posebno akcijo. Ker je bila ta 
nabava ozirom a potrošnja brez 
denarnega kritja, je  tudi to
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m očno vplivalo na višino infla
cije pri nas. Drugače povedano: 
blago se je nabavljalo in trošilo 
kljub nelikvidnosti. Ker so cene 
blaga neprestano rasle, je upo
rabnik družbenih sredstev, ki je 
imel večje zaloge blaga, izkazo
val preko rasti cen tudi večji 
celotni dohodek in sam doho
dek, s tem  pa je tudi pri delitvi 
dohodka razdelil tisto , česar ni 
sam ustvaril. Zaradi vsega tega 
je uveden nov način plačevanja, 
ki bo onem ogočil nakup in po
rabo blaga brez kritja.

V zvezi s tem  je izdan tudi 
zakon o ugotavljanju in obraču
navanju celotnega dohodka v 
tem eljnih organizacijah združe
nega dela. V celotni dohodek se 
šteje le plačano dobavljeno bla
go ozirom a storitve, dohodki 
od skupnega poslovanja in iz
redni dohodki. Med plačano 
blago sodi vse tisto , kar je de
jansko nakazano na žiro račun 
in vse tisto , za kar imamo zago
tovila za plačila po zakonu. To 
so: ček, menica, nepreklicljiv 
dokum entarni akreditiv in ga
rancija.

Kar zadeva zagotovitve plačil 
našim dobaviteljem, bom o ta 
uspeli zagotavljati. Predvide
vamo, da nam bodo nekateri 
kupci teže zagotavljali plačila. 
U porabnik družbenih sredstev, 
ki za že prejeto blago ne more 
zagotoviti plačila, bo šel v sana
cijo. Ker trgovini primanjkuje 
obratn ih  sredstev, bo  ta  zmanj
ševala zaloge in tako manj na
kupovala. Iz tega sledi, da se bo 
zmanjšala tudi naša realizacija. 
Glede na to , da proizvajamo v 
glavnem sezonske artikle, obsta
ja bojazen, da nam bo del le-teh 
ostal na zalogi.

V prvem polletju pričakuje
mo slabše rezultate poslovanja 
od načrtovanih in predvideva
mo, da se bo stanje na tržišču 
normaliziralo šele z drugim pol
letjem.
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Letos praznujemo sto let, 
odkar se je na Vrhniki rodil 
Ivan Cankar (1876-1918), 
najpomem bnejši slovenski 
pisatelj na prelom u iz 19. v 
20. stoletje. Bil je novelist, 
romanopisec, pesnik, dram
atik in kritik.

Cankar je vsestransko po
segal neposredno v sloven
sko stvarnost in jo  najširše 
zajel v svojem književnem 
delu. Obravnaval je težko 
pot slovenskih izobražencev, 
usodo vaških sinov v mestu, 
vdor kapitalizm a v Sloveni
jo , pojav proletarizacije vasi, 
začetke socializma v Slove
niji in boj liberalnih in na
prednih sil zoper konservati- 
zem in klerikalizem. Obdelal

Ob 100 -  letnici 
rojstva 

Ivana Cankarja
in zajel je torej veliko in bo
gato področje.

Najmočneje in najbolj 
zrelo se je pokazal njegov 
umetniški duh v kratkih, 
lirsko ubranih črticah  in 
novelah, posebno takrat, ko 
je opisoval lik svoje matere. 
V novelah, ro m b ih  in še po-m a u h  i 
sebno v d ram a l je Cankar 
nastopal ko t kritik  tedanje 
družbe. Kritiziral je vse 
negativne pojave svojega 
časa.

S svojo um etnostjo je 
težil k tem u, da pomaga pri 
izgradnji novega in pravič
nejšega družbenega reda in 
da ščiti svobodo in dostojan
stvo vsakega človeka ter člo 
veštva nasploh.

Njegova najpomembnejša 
dela so: Na IGancu (1902), 
Martin K ačur (1906) j Hla
pec Jernej in njegova pravica 
(1907) ter drami Za narodov 
blagor in Kralj na Betajnovi.

MILAN BRACIKA



Skupščina občinskega sindikalnega sveta
25. februarja je imel občinski 

sindikalni svet le tno  konferenco 
— skupščino. Osnovni nam en 
tega zbora sindikalistov je bil 
oceniti sindikalno dejavnost v 
občinskem  m erilu, oceniti delo
vanje posam eznih osnovnih 
organizacij sindikata v tem eljni 
organizaciji združenega dela in 
v delovni organizaciji nasploh. 
Iz poročila je bilo razvidno, s 
čim  se je v preteklem  letu 
ukvarjalo predsedstvo OSS. Za
pisano je bilo, da je organiziral 
OSS nekaj seminarjev za vod
stva OOS, nekaj skupnih sestan
kov, na katere so bili vabljeni 
tudi predsedniki OOS. OSS je 
bil preko svojih organov pobud
nik številnih akcij, ki so bile v 
osnovnih organizacijah. Pone
kod so bile takšne akcije v redu 
izpeljand, drugod manj uspešno, 
ponekod pa so zadeve zaradi 
pom anjkanja vztrajnosti ostale 
na pol poti. Nekatere akcije so 
bile o tem

— kako je z udeležbo sleher
nega delavca pri uveljavljanju 
odločitev in sklepov,

— kako se obnašajo posa
mezni delegati v organih uprav
ljanja, v občinskih sam ouprav
nih telesih itd .,

— kako se izvaja kontro lna 
funkcija delavcev po izvoljenih 
organih,

— kako trdna je povezava 
med TOZD in krajevnimi skup
nostm i,

— kako so bile dane vse sile 
za dosledno ustavno konstitu 
iranje.

Pri pregledu, kako so posa
mezne delovne organizacije 
ustavno konstituirane, je bilo 
ugotovljeno, da so to  nekatere 
delovne organizacije izpeljale 
zelo natančno  (ko t primer je 
bila navedena Beti), drugje pa 
so bili bolj površni in so se 
prijavili kot enovita delovna 
organizacija, čeprav obstajajo 
pogoji za ustanovitev TOZD in 
so s tem  odprte nove poti 
boljšemu gospodarjenju. Skup
ščina je ocenila tudi potek
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letnih konferenc OOS v TOZD, 
veliko pa se je  govorilo tudi o 
skrbi za delovnega človeka. 
Ugotovljeno je bilo, da nismo 
dovolj elastični pri zadovolje
vanju osnovnih človeških po
treb, k o t so stanovanjske raz
mere, o troško varstvo, nepri
m erno delovno okolje in po
dobno. Nekaj je bilo izrečenega 
tudi o integracijskih procesih v 
občini. To zadeva predvsem 
povezovanje Komet-Beti, kjer je 
že precej storjenega v poslovno- 
tehničnem  pogledu, obstajajo 
pa tud i razlogi za ustanovitev 
sestavljene organizacije združe
nega dela.

V razpravi je bil govor o 
stanovanjski politiki v občini.

Republiški odbor sindikata 
delavcev tekstilne in usnjarske 
industrije Slovenije je prejšnji 
mesec pripravil posvetovanje, 
da bi delegati ugotovili, kaj je 
bilo v zadnjem  času storjenega 
za doseganje večje produktiv
nosti dela. Posvetovanje je bilo 
v sejni sobi tovarne Rašica v 
Gam eljnah pri Ljubljani. Bilo je 
zelo dobro obiskano.

Iz uvodnega referata tovariša 
S intiča, sekretarja RO sindikata 
tekstilcev, se je porodilo več 
vprašanj, na katera naj bi v raz
pravi poskušali najti odgovor. 
Ugotovili smo, da v zadnjih 
letih produktivnost v tekst. ind. 
vse prepočasi narašča. Posledica 
tega je  nekonkurenčnost na 
tujem  in dom ačem  trgu ter na
raščanje zalog gotovih izdelkov. 
Te zaloge pa v Jugoslaviji niso 
majhne.

Ob tej ugotovitvi je potrebno 
najprej poiskati vzroke za 
takšno stanje in posvetiti po
sebno pozornost izkoriščanju 
notranjih  rezerv. Sem sodi brez 
dvoma organiziranost proiz
vodnje, izkoriščanje delovnega 
časa, usklajenost proizvodnih 
zmogljivosti in tako  dalje. Ob 
vsem tem  m oram  om eniti tudi 
zastarelost oprem e ozirom a 
strojev. Resnica je, da je prav v 
tekstilni industriji narejen ogro
men skok v tehnologiji in proiz
vodnji strojev. Drugo vprašanje 
pa je, kje smo pri tem  tekstilci v 
Sloveniji ozirom a Jugoslaviji. 
Dejstvo je, da ne gremo v korak 
s časom. In še nekaj je, na kar 
ne smemo pozabiti: to  je člo- 
vek-samoupravljalec. Od delav- 
ca-samoupravljalca in njegove 
stopnje zavesti je gotovo v

Dejstva so, da te problem e 
prepočasi rešujemo, da so sta
novanja v Metliki m ed naj dražji
mi v republiki, da večjih prem i
kov na boljše v bližnji prihod
nosti ni pričakovati. Zakaj tako 
stanje? Dvogovor se je razvil 
m ed predstavniki TGP kot 
izvajalcem del ter med delegati. 
Kljub poplavi besed pa ni 
pričakovati, da bi se kvadratni 
m eter stanovanjske površine v 
prihodnosti pocenil.

In kako so bile ocenjene 
letne skupščine OOS v TOZD? 

.Glavna ugotovitev je bila ta, da 
v večini primerov udeležba 
članstva ni bila zadovoljiva. Na 
skupščinah so navadno manjka-

veliki meri odvisna stopnja do
seganja produktivnosti.

K ot bistven elem ent za po
večanje produktivnosti so tudi 
sodobne m etode planiranja in 
norm iranja, zelo pom em bna pa 
je tud i pravilna stimulacija za 
doseganje določenih  ciljev ozi
rom a rezultatov. To smo do
gnali. V bodoče bom o morali v 
vseh sredinah izkoristiti vse 
notranje rezerve in povečati 
izkoristek vseh elementov, ki 
vplivajo na večjo produktiv
nost, na drugi strani pa bom o 
morali paziti, da ne bi presegli 
planiranih stroškov proizvod
nje.

Vse to pišemo zato, ker 
vemo, kako je s tekstilno-pre- 
delovalno industrijo v programu 
razvoja do leta 1980. V om enje
no industrijo nam reč ni predvi
deno nikakršno vlaganje. Pred
nost razvoja v petletnem  raz
dobju imajo: energetika, proiz
vodnja hrane in proizvodnja 
surovin. Tekstilci bom o morali 
napeti vse sile, lastne sile, če 
bom o hoteli vleči precej težak 
tovor. Naj om enim o, da je pred
videna poraba surovinskih vla
ken v programu 1975—1980 v 
precejšnjem porastu in to  v 
glavnem pri sintetičnih  vlaknih. 
Predvidena poraba v odnosu 
1975
1. bom baž
100.000 ton 115.000 ton
2. volna
23.000 ton 26.000 ton
3. cel. vlakna
30.000 ton  36.000 ton
4. sintetična vlakna
36.000 ton 93.000 ton 

Iz tabele lahko razberemo,
da bo  zelo porasla poraba sinte-

li tudi vodilni ljudje, ki naj bi 
odgovarjali na vprašanja članov 
itd. So pa bile zato razprave 
to liko  bolj ustvarjalne in so 
potekale v smislu razvoja naše 
družbe, samoupravljanja, skrat
ka, življenje delovnega človeka 
m ora dobiti nove razsežnosti. 
Tudi zbor sindikalistov iz obči
ne je  razpravljal zdravo, kon
kretno , sam okritično in k riti
čno  o raznih nepravilnostih, ki 
negativno vplivajo na delavce.

Za konec naj zapišem samo 
še to , da so se skupščine 
udeležili v glavnem ljudje, ki bi 
morali b iti sicer na svojih 
delovnih mestih. In kje so bili 
drugi? Nekdo jih  bo pač moral 
izbezati iz „skrivališč“ in jih  
javno vprašati, kje je njihova 
zavest.

TONE MATJAŠIČ

tičn ih  vlaken. V zvezi s tem  bo 
treba precej investirati v proiz
vodnjo surovin-filamentov, saj 
sedanje stanje v Jugoslaviji ni 
zadovoljivo, ker večji del teh 
proizvodov še vedno uvažamo.

Če primerjamo našo tekstil
no oprem ljenost z drugimi raz
vitimi deležami, vidimo, da pre
cej zaostajamo. Rešitve bo tre
ba iskati v specializirani proiz
vodnji, v delitvi dela in v bolj
šem izkoriščanju strokovne 
zmogljivosti. Večji napredek bo 
tam, kje bo  več znanja.

Spregovorili smo tudi o po
vezavi s proizvajalci strojne 
opreme. Udeleženci posveta so 
imeli precej pikrih pripomb na 
račun  dom ačih proizvajalcev 
strojne opreme, ki uvažajo dele 
v glavnem iz Italije in Nemčije, 
domač je le napis „Made in 
Jugoslavija". Tovrstna industri
ja pri nas nima tradicije in njeni 
izdelki se ne m orejo kosati z 
izdelki, ki prihajajo iz zahodnih 
držav. Rešitev je torej v proiz
vodnji dom ačih surovin in v 
pam etnem  gospodarjenju znot
raj delovnih kolektivov.

TONE MATJAŠIČ

KRONIKA ZA MAREC

Prišli:
DSSS: Ujdenica Ivan 

Odšli:
TOZD Konfekcija Metlika; 
Tomc Antonija
TOZD Konfekcija Dobova: 
Kuševič Karel

Posvetovanje o produktivnosti dela



14. aprila smo imeli v našem podjetju volitve v samoupravne organe in svojo državljansko dolžnost so 
opravili domala vsi zaposleni. Manjkali so delavci in delavke, ki so bili v času volitev na bolniških 
dopustih ali pa so bili odsotni opravičeno.

ZAHVALA

Ob nesreči, ki se mi je pripe
tila zaradi snežnih razmer v po
nedeljek, 8. marca 1976, v bli
žini Suhorja, se iskreno zahva
ljujem za pom oč sodelavcem 
Beti, še posebno pa tovarišem 
Miroslavu Štimcu, Ivanu Bro
dariču in T onetu  Peniču.

Asistent firme Bleyle 
g. LEUKER

Zahvala
Ob nepričakovani smrti 

dragega očeta Daniela Jerči- 
noviča se zahvaljujemo 
TOZD Konfekcija in sindi
kalni organizaciji Beti za 
podarjeni venec. Vsem, ki so 
mi izrekli sožalje in pospre
mili mojega očeta na zadnji 
poti, iskrena hvala.

ZOFKA LAZUK1N

Po letu dni, odkar smo usta
novili naše hortiku ltu rno  dru
štvo, ne m orem o govoriti o 
uspehih. Same priprave za usta
novitev društva so potekale dve 
leti. Naposled je dozorel pred
log mestnega odbora SZDL, da 
se skliče iniciativni odbor ter 
pregleda predlog osnutka sta
tu ta in začasnega pravilnika, in 
tako je bil 17. 4. 1975 sklican 
ustanovni občni zbor, na kate
rem so bili izvoljeni vodstveni 
organi in potrjen osnutek statu
ta društva.

Ob ustanovitvi je štelo dru
štvo 153 članov in je tako po
stalo najmlajše društvo v okviru 
zveze hortikulturnih  organizacij 
Slovenije.

Že prvo leto  si je društvo 
postavilo svoj petletni načrt v 
okviru petletnega plana krajev
ne skupnosti Metlika, ki pa se je 
v začetku precej težko razvijal v 
življenje. Med drugim smo ob
činsko skupščino Metlika za
prosili za dodelitev v trajno last 
določeno zemljišče na področ
ju  krajevne skupnosti Metlika. 
To zemljišče naj bi društvo s 
svojimi člani in sredstvi posto
poma spremenilo v park, dosto
pen vsem prebivalcem. Predlo
žili smo štiri predloge, vendar je 
ostalo le pri tem.

Po letu  obstoja se je društvo 
izkazalo z naslednjo dejavnost

jo : Danes šteje 165 članov, šte
vilo članstva iz dneva v dan 
raste. Z ravnateljstvom osem
letke v Metliki se dogovarjamo, 
da bi na šoli ustanovili krožek 
našega društva, in to  učenci 6., 
7. in 8. razreda. Če se bodo 
priključili vsi učenci, se bo  šte
vilo dvignilo za 90  članov. 
Društvo bo za ta krožek orga
niziralo dve predavanji in sicer 
o sajenju sadnega drevja in o 
vzdrževanju in čiščenju sadnega 
drevja. Nadalje bo društvo sode
lovalo pri obdelavi šolskega 
vrta, ki ga bodo delno izkori
ščali za pridelavo zelenjave za 
šolsko kuhinjo, na delu vrta 
bodo vzgajali razne sadike sad
nih dreves in grmovnic.

Tudi na Suhorju se je že pri
javilo nekaj članov, ki jih  zbira 
Marija R atkovič, tako da bo v 
kratkem  tud i tam  ustanovljena 
podružnica, mogoče pa tudi 
sam ostojno društvo.

Vprašanje je, kaj bodo ukre
nili gojenci industrijske in sred
nje tekstilne šole tovarne 
„Beti“ . V razgovoru z vod
stvom šole je bila izražena želja, 
da bi se ustanovil krožek horti
kulturnega društva na tej šoli in 
da bi gojenci sami prevzeli nad
zor in vzdrževanje parka in zele
nic pred tovarno, dokler ne

dobijo prakse, a pozneje bi 
lahko pristopili k širšemu ureja
nju okolice tovarne, tako, 
kakor je  predvideno z urbani
stičnim  planom.

To zamisel bi moralo vodstvo 
tovarne krepko podpreti tako 
m oralno kot m aterialno, saj je 
stanje precej nazadovalo, in če 
je kje, je tam potrebno temelji
tega dela.

Krožka, ki bosta ustanovlje
na na obeh šolah, bosta imela 
svojega vodjo, tajnika in blagaj
nika. Sredstva, ki jih  bodo 
zbrali s članarino, prostovolj
nimi prispevki in dotacijo, se 
bodo vračala krožku za nakup 
sadik, gnojil, orodja in drugega 
materiala. Društvo jim  bo nudi
lo strokovno pom oč v obliki 
predavanj in nasvetov pri prak
tičnem  delu.

Lani je društvo organiziralo 
dva izleta, in sicer ogled razsta
ve cvetja v Cerkljah na G orenj
skem in v Logarsko dolino. Pre
voz so si izletniki plačali sami, 
ker društvo zaenkrat ne razpo
laga z dovolj sredstvi. Z obeh 
iz' tov smo se vračali zadovolj
ni. Videli smo marsikaj lepega 
in novega.

Lansko zimo je društvo pri
pravilo dve brezplačni strokov
ni predavanji, in sicer o urejanju 
vrtov na splošno, drugo preda

vanje pa je bilo o škodljivcih in 
glivičnih boleznih na vrtnih 
rastlinah in njih zatiranju, prav 
tako podkrepljeno z diapozitivi. 
Obe predavanji sta bili dokaj 
dobro obiskani.

Letos bo društvo pripravilo 4 
izlete, v zimskem času pa 4 pre
davanja. Prvi izlet bo 6. junija 
1976 v Brežice, kjer bo v okviru 
vseh HD Slovenije organizirana 
razstava cvetja. Drugi izlet bo v 
soboto, 10. julija 1976 v Porto
rož, Piran, Izolo, Koper in 
Škocjanske jame. Tretji iz let bo 
v soboto , dne 31. julija 1976 na 
Jesenice, v Kranjsko goro, Pla
nico, v dolino Tamarja, Begunje 
in na Bled. Nazaj grede si bomo 
ogledali vrt tov. Strgaija v 
Črnučah. Č etrti izlet bo na 
delovni dan v torek, 24. avgusta 
1976 v Ptuj, Ormož, Jeruzalem, 
Ljutomer, Radence in Gor. 
Radgono, kjer bom o obiskali 
sejem gospodarske opreme.

Podrobnosti o izletih imata 
tajnica društva tov. Anica 
Vivoda in tov. Vera Pavlovič v 
trgovini Mladinske knjige, ki 
zbirata tudi prijave in vplačila 
za prevoz.

Vsa predavanja, ki se bodo 
začela po 15. ok tobru  1976, pa 
bodo vsakokrat posebej razgla
šena z lepaki.

O dbor HD Metlika



Leto 1976 -  leto inovacij
IZ PROGRAMA  
DEJAVNOSTI 

IZO B R A 2EVA LN E  
SKUPNOSTI 

M ETLIKA

V kolikor bo  osnovna šola 
v M etliki organizirala od
delek za odrasle, bo  stroške 
šolanja krila izobraževalna 
skupnost iz lastn ih  sredstev 
in  delom a iz sredstev tis tih  
delovnih organizacij, v kate
rih  so učenci zaposleni. V 
kolikor pa zaradi prem ajhne
ga števila prijavljenih v M et
liki ne b i b ilo  m ogoče 
odpreti oddelka za odrasle, 
bi izobraževalna skupnost 
krila stroške tis ti osnovni 
šoli, s katero  bi sklenila 
ustrezno pogodbo.

Ce bo delo delavske uni
verze ponovno zaživelo, bo 
izobraževalna skupnost sofi
nancirala tisti del programa, 
ki zadeva družbeno vzgojo 
mladine, družbeno izobraže
vanje prosvetnih delavcev, 
šolo za starše, šolo za življe
nje.

Nadaljevali bodo akcijo 
nakupa b rezp lačn ih  u čb en i
kov. U čbenik i so šolska last, 
učenci pa plačujejo  le 
m ajhno odškodnino ozirom a 
am ortizacijo . Do sedaj so 
bili kupljeni učbenik i za 
novo m atem atiko  od 1 . - 4 .  
razreda.

Z aradi kroničnega po
m anjkanja sredstev v m et
liški občin i ne bo  šole v n a 
ravi. P o trebno  bi b ilo  zbrati 
sredstva vsaj za šolo v naravi 
za en razred v občini.

vw w vw vw v

IZ PROGRAMA  
SIS SOCIALNEGA  

SKRBSTVA

Še vedno je nerešeno 
vprašanje Romov. 2 e  več
krat je bilo ugotovljeno, da 
bo to vprašanje potrebno re
ševati celoviteje in načrtne
je. Otroke bi bilo nujno 
vzgajati od prvih otroških 
let, ker lahko le tako priča
kujemo uspehe, vzporedno 
pa delati z družinami teh  
otrok. Velik problem je tudi 
obiskovanje osnovne šole, ki 
je zelo neredno. Z delovnimi 
organizacijami bi bilo po
trebno skleniti dogovor gle
de zaposlovanja mlajših Ro
mov, sicer se problemi pre
našajo iz generacije v genera
cijo.

Letošnje le to  je proglašeno 
za le to  inovacij. T o  je tu d i prav, 
saj smo Jugoslovani v Evropi 
nekje na repu  po novotarijah, ki 
j ih  uvažam o. Leto inovacij naj 
bo  spodbuda tu d i za vse nas v 
Beti. Menim, da so tud i med 
nam i ljudje, ki lahko veliko pri
spevajo.

Seveda je treba to  dejavnost 
gojiti, jo  pravilno ovrednotiti in 
stim ulirati. Prav ta  stim ulativni 
del se mi zdi najvažnejši, saj p ri
tegne delavca, da se poglobi v 
do ločeno raziskavo ozirom a da 
pospeši razrešitev do sedaj na 
videz nerešljive uganke.

Nekaj takih  inovacij, pose
gov, tehnoloških  izboljšav in 
racionalizacij je v lanskem  letu 
že vidnih ozirom a storjenih. Naj 
om enim  samo to , da je v TOZD 
K odranka in volna opravljena 
pom em bna tehn ična izboljšava, 
ki sam o v enem  letu prihrani za 
100.000 dinarjev elek trične 
energije. Izboljšava pa je po
m em bna še to liko  bolj, ker smo 
z njo preprečili večje zastoje, ki 
sta jih  povzročala izpad elek

trične energije ali nihanje nape
tosti. Ta tehn ična izboljšava ni 
bila povezana z večjim i stroški, 
je pa delo našega sodelavca 
Ivana G ornika.

Novoizvoljeni odbor, ki ga 
bo imenoval delavski svet pod-

Zgodba o deklici 
in coca coli

Takole iz dolgega časa sem 
visel za šankom  in pil coca colo 
z rum om . Tam  v ko tu  se je 
režalo nekaj okajenih obrazov 
in nisem  jih  poslušal, ker takšni 
ljudje navadno m latijo  oslarije 
ali pa se kregajo na vse kriplje. 
V gostilno je prišla družina: 
m ati, ob lečena v m oški suknjič, 
neobrit oče in b leda, svetlolasa 
punčka sedm ih let.

„Dva špriceija in deci m ali
novca. Z navadno! “

„Ne bom  malinovca. Bi coca 
colo,“  si je kom ajda upala 
ugovarjati deklica.

je tja , bo m oral tej dejavnosti 
posvetiti več pozornosti. N ovo
tarije nam  zagotavljajo lažje 
delo in srečnejši ju trišn ji dan.

„Pa n ič !“  je pribil oče, 
punčka pa se je  stisnila v k o t in 
je vseskozi m olčala. „Še kaj bi 
rada pila! S coca colo bi se 
napajala." Zaklel je , k o t se 
spodobi, da se je  deklica še bolj 
stisnila k peči. Modre oči je 
imela in četud i je nisem ves čas 
opazoval, sem ču til, da so njene 
oči na m ojem  kozarcu z rum om  
in coca colo. Ko je  prišel v 
gostilno moj prijatelj in me je 
udaril po  rami te r mi naročil še 
enkrat sivo-črno m ešanico, je 
nisem  mogel spiti. A petit mi je 
pokvaril neobriti oče , ki je v 
tem  trenu tku  požiral že svoj 
peti špricer, deklica pa je 
strm ela v moj kozarec, ki je 
ostal nedotaknjen  na šanku. 
Želela si je piti coca colo, ki bi 
jo  razveselila. V časih je  sreča 
vredna le pet dinarjev.

T. G.

Naši košarkarji hodijo na tekme in treninge v kraje, Id imajo telovadnice. Kaže pa, da bo že v letu 
1976 narejena prva etapa športne dvorane v Metliki, kar bo gotovo velik prispevek k razvoju športa v 
naši občini, saj telovadnica ne bo služila le šolski mladini, ampak se bo v njej odvijala vsa športna 
dejavnost. (Foto: P. Riznič)

TONE MATJAŠIČ



Nekaj o srednjeročnem planiranju
V naši družbi poteka široka 

akcija za izoblikovanje srednje
ročnih  planov 1 9 76-1980 . Da 
bi odklonili zmedo, ki se je po
nekod pojavljala pri enostran
skem investiranju v določene 
gospodarske panoge, proizvod
nja nekaterih sektorjev pa je 
zaostajala, je  izšel zakon o

PISMO IZ MIRNE PECI

Ireno Kostevc iz Mirne peči 
nam  je poslala pismo, v katerem  
govori o tem , kako so v njihovi 
TOZD praznovali osmi marec, 
hkrati pa tudi dan njihove 
temeljne organizacije združe
nega dela. Med drugim Kostev- 
čeva piše:

,,Ugotovili smo, da smo spo
sobni z dobro  voljo in znanjem 
doseči zelo dobre poslovne 
rezultate. Iz naše srede smo 
izbrali sodelavki, ki sta bili z 
javno anketo izbrani za naj
boljši v preteklem  letu. To sta 
Ana Zarabec in Tilka Hrastar. 
Tovariš Bevc je poudaril, da je 
pridnih delavk, ki prav tako za
služijo pohvalo, še veliko. 
Upam, da so se gostje iz Metlike 
v naši sredini dobro počutili. 
Žal pa niso prišli vsi povab
ljeni. “

samoupravnem družbenem  
planiranju. Osnova celotnega 
sistema sloni na prim arnih in
teresih delovnih ljudi v TOZD 
in krajevnih skupnostih. Ti in te
resi se potem  usklajujejo v višjih 
organizacijskih oblikah, kot so: 
delovne organizacije, gospodar
ske panoge v republiki in pa
noge v federaciji, na drugi strani 
pa še gospodarske in negospo
darske samoupravne interesne 
skupnosti. Na osnovi širokega 
vključevanja vseh subjektov ce
lotnega družbenega dogajanja 
bo izdelan letos družbeni plan 
Jugoslavije do leta 1980.

Tudi naša delovna organiza
cija je izdelala srednjeročni raz
vojni program do leta 1980 in 
je kot sam oupravni sporazum  o 
osnovah plana med TOZD 
poslan na Gospodarsko zborni
co Slovenije. Javna razprava je 
potekala v jeseni 1975. Ocenje
ne so bile resnične m ožnosti za 
vsako TOZD posebej in  za de
lovno organizacijo kot celoto. 
Tam, kje nimamo izdelanih 
konkretn ih  programov, smo 
zastavili širše ekonom ske okvire 
in bom o vsako leto povezano z 
letnimi gospodarskimi načrti ta 
program tudi dopolnjevali. Pri 
sporazumevanju za obliko zdru
ževanja sredstev in pri prednosti 
naložb smo upoštevali naše 
samoupravne akte. (Temeljni

samoupravni sporazum in sta
tu t).

Ker smo pravočasno in kvali
te tno  izdelali srednjeročni plan, 
smo v okviru Gospodarske 
zbornice določeni v delovno 
skupino za usklajevanje planov 
tekstilne industrije v SRS. Po
spešiti bo treba dogovarjanje 
med zainteresiranimi podjetji 
(kupci in dobavitelji), da se 
bodo lahko tvorile usklajene 
reprodukcijske celote. Mi smo 
že podpisali sporazume z neka
terim i trgovskimi hišami, manj
kajo pa nam  dolgoročnejši do
govori z našimi dobavitelji.

Ker je srednjeročno in spro t
no planiranje osnova našega 
samoupravnega sistema, se 
morajo vključiti v njegovo obli
kovanje tud i subjektivne sile 
(družbenopolitične organizaci
je). Da bi ugotovili, kako se v 
praksi uresničujejo določila 
novega zakona, pripravlja ZK 
posebno sejo CK ZKS, ki bo 
nam enjena izključno temu 
vprašanju. Prav zato nas je tudi 
obiskal član izvršnega komiteja 
predsedstva CK ZKS tovariš 
Franc Šali. Izpopolnjevanje 
plana še nadaljujemo, zaželena 
pa je aktivnost vsakega sodelav
ca, ki lahko s svojimi predlogi 
izboljša pravilno usmeritev.

NIKOLA ing. PODREBARAC

(  ^
SREČANJE 

UREDNIKOV  

DOLENJSKE

Na pobudo našega uredni
škega odbora se bodo 16. 
aprila zbrali v naši sejni sobi 
uredniki tovarniških glasil iz 
Dolenjske. Namen srečanja 
je medsebojno spoznavanje, 
izmenjava izkušenj in n ačrt 
dela za izboljšanje inform i
ranosti delovnih ljudi. Na 
naš predlog naj bi postala 
takšna srečanja tradicional
na, vendar vsakič v drugem 
kraju.

V_ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ y

FRANC ŠALI 
V BETI

Konec marca je bil v Beti 
tovariš Franc Šali, član Izvršne
ga kom iteja predsedstva Cen
tralnega komiteja ZKS. S pred
stavniki družbenopolitičnih
organizacij, samoupravnih orga
nov in z nekaterim i vodilnimi 
delavci Beti se je pogovarjal o 
samoupravnem planiranju za 
obdobje 1976-1980. Tovariša 
Šalija je zanimalo predvsem to, 
v kolikšni meri so delavci v 
TOZD aktivno sodelovali pri 
oblikovanju srednjeročnih pla
nov, se pravi, ali je planiranje 
resnično izhajalo iz baze ali pa 
je bila pot morda drugačna.

V čigavem imenu?
Pred kratkim  sem prebral 

v tovarniških Novicah med 
drugim tudi tole: „Zahte- 
vajte od svojih delegatov 
natančnejša pojasnila." Za
čel sem razmišljati o tem  
delegatskem sistemu. Mar ni 
delegat človek, prek katere
ga ljudje neposredno izvršu
jem o svojo oblast in uprav
ljamo? Tako je zapisano v 
naši ustavi, v naših zakonih. 
Dejansko pa . . .  Dejansko 
pa je še vedno po starem , po 
poslanskem sistemu. Zakaj? 
Kdo je tega kriv? Delegat 
dobi gradivo (včasih zelo 
obsežno), ga prebere ali pa 
tudi ne in gre na sejo, 
sestanek. Tam odloča. V 
čigavem imenu? V našem že 
ne!

Samoupravne skupine kot 
osnovne celice samoupravlja
nja gradiva največkrat ne

vidijo. Gradivo dobim o, ko 
sprejemamo ali spreminjam o 
samoupravne akte. Druge 
reči pa gredo m im o nas. 
Zakaj organi, ki pripravljajo 
gradivo, ne dostavljajo gradi
va d irektno predsedniku sa
m oupravne skupine in posta
vijo rok, da katerega mora 
biti sklep, delegat pa ga bo 
zastopal? Mogoče ne bi bilo 
napak, če bi na seji samo
upravnih organov delegata 
vprašali, kakšen je  sklep 
samoupravne skupine. Ne pa 
„kdo je za“ in „kdo je 
pro ti" . Delegat je lahko 
proti, ni pa rečeno, da je 
proti tudi samoupravna sku
pina.

Nekaterim  poslanski si
stem  še vedno bolj ustreza in 
so trdoživi, gluhi so za naše 
pripom be, ne zmenijo se za 
naše predloge. Naj navedem

primer. Imeli smo letno 
skupščino sindikata skupnih 
služb. Zbrani vabljeni in 
delegati smo imeli plodno 
debato. Med drugim je bilo 
predlagano, naj bi delali 
prosto soboto za stanovanj
sko izgradnjo. Vsi vemo, 
kako težko čakajo nekateri 
na stanovanje, v kakšnih 
razm erah živijo. Ne vem, če 
je kdo med nami, ki ne bi 
hotel pomagati. Toda poglej
m o stvar tudi z drugega 
zornega kota, tako, ko t je 
pravilno sklepal tovariš Ko
ležnik, sekretar občinske 
konference Zveze sindikata 
Metlika. Kvadratni m eter 
stanovanjske površine je v 
Metliki najdražji v Sloveniji, 
gradnja družbenih stanovanj 
traja predolgo in s preveli
kimi stroški. Te stvari m ora
m o nujno takoj razčistiti. 
Preden ne bo jasno, zakaj je

tako, naj ne bi delali naše 
proste sobote.

Toda dobrih štirinajst dni 
pozneje je delavski svet 
podjetja sprejel predlog ti
stih, ki so bili tudi prisotni 
na letni skupščini sindikata 
skupnih služb, da bi delali 
dve prosti soboti za stano
vanjsko izgradnjo. Gradivo 
ni bilo pripravljeno na samo
upravnih skupinah, torej tu 
di sklepa ni. Delali bom o 
dve prosti soboti, kako pa 
bodo gospodarili z našim 
denarjem, zakaj je  kvadratni 
m eter tako  drag, pa bodo 
vedeli le nekateri ali pa 
nihče. Delali bom o, da nam 
ne bo nihče očital nesolidar- 
nosti, da bodo prišli nekateri 
v lepša stanovanja, pa čeprav 
bo to  veliko dražje, k o t bi 
smelo biti.

JURIJ MATEKOVIČ

V čigavem imenu?



Betko 
ima besedo

Nekateri delavci so že 
pred 14. uro pri vratarju, 
kjer čakajo, da škrtne ključ. 
S tem  kršijo delovno disci
plino, pa me je postalo 
strah. Lahko bi se zgodilo, 
da se ti posamezniki tako 
razvadijo, da se bodo srečali 
na tovarniških vratih, kako 
odhajajo s posla že tedaj, ko 
prihajajo na delo . . .

To m orajo b iti veseli pra
šiči tistega lastnika, ki nosi 
iz naše menze pomije! Po 
mizah ostaja to liko  hrane, 
da bi bilo sitih še enkrat toli
ko ljudi, kot jih  prihaja k 
malici. Nekdo, ki se večkrat 
vozi po Nem čiji, je rekel, da 
pri nas zavržemo to liko  
kruha, ko t ga Nemci pojedo. 
Gospodarni nism o, se vam 
ne zdi?

V m enzi visi jedilnik 
malic in kosil. Pod sezna
m om  pa so podpisi komisije, 
ki je sestavila jedilnik. Za 
vsak slučaj, če vas bo p riče
lo kro tov ič iti po želodcu, da 
boste vedeli, koga je treba 
loviti okoli bajte.

Delegatski sistem: 
kako je v resnici?

V elikokrat je slišati pri
pom be, da so delegati delavske
ga sveta podjetja ljudje, ki hodi
jo  na seje zgolj zato, da dviguje
jo roke in tako sprejemajo 
sklepe, ki so vnaprej pripravlje
n i in naravnani v določeno smer 
in da delegati pravzaprav ne 
morejo dosti ali skoraj nič vpli
vati na odločitve.

Rad bi zapisal le nekaj misli, 
ki problem a gotovo ne bodo 
razsvetlile z vseh strani, bodo 
pa m orda koga spodbudile, da 
bo razvijal n it dalje. Delegati 
morajo biti razgledani delavci, 
širokega znanja in treznega 
mišljenja, zanje organiziramo 
seminarje, da bi svojo delegat
sko nalogo v času dveletnega 
m andata čim bolje opravili.

VEST IZ MIRNE PEČI
Delavski svet TOZD K onfek

cija Mirna peč je med drugim 
sprejel naslednje sklepe:

— za potrebe obrata družbe
ne prehrane TOZD Mirna peč 
se nabavi stroj za lupljenje 
krom pirja tip Lupilnica L-15 v 
p r e d r a č u n s k e m  z n e s k u
4.600 ,00  dinarjev,

— od 1. marca 1976 prične 
delati popoldanska izmena ob
13.55 in dela do 21.55. Čas od
21.55 do 22. ure je nam enjen 
čiščenju strojev. Popoldanska 
izmena pred 13.50 ne sme v 
šivalnico.

Morda ob vsem tem  pozablja
m o, da zastopa delegat vse de
lavce določene tem eljne orga
nizacije združenega dela, da so 
torej le-ti delavci odgovorni za 
njegovo delo in neposredno 
tudi za sprejete sklepe. In  kako 
je s sam oupravno izobraženo
stjo, takole na splošno, delav
cev? Raziskav nisem delal niti 
jih  ni kdo drug, a se mi zdi, da 
vedo ljudje o našem samouprav
ljanju še vedno premalo, sicer 
ne bi imeli na eni strani samo
upravne organe, na drugi pa lju
di, ki te samoupravne organe 
neusmiljeno kritizirajo.

Prav in dobro je, da so se
stanki pripravljeni, da so tudi 
predlogi sklepov napisani, sicer 
bi bili sestanki še bolj kačasto  
dolgi in bi do nezavesti sedeli v 
sejni sobi. O bčutek, da gre za 
„m inirano“ pripravljenost, je 
varljiv in njegovo razprezanje v 
smeri delegatov-lutk je vse prej 
kot dobronam erna misel. Po
rodi se lahko v prevroči glavi 
nezadovoljnežev, ki niso pri
pravljeni n iti s prstom  migniti 
po zvonjenju tovarniškega 
zvonca za konec delovnega dne. 
In takih ni malo. Ne bi bilo 
neum no, če bi jih  ob novih vo
litvah vključili v samoupravne 
organe.

Delavski svet podjetja, na 
primer, je imel petindvajset sej 
in delegati so presedeli na 
rdečih  stolih nič več in nič 
manj kot sto petdeset ur. Sko
raj devetnajst delovnih dni po 
osem ur. Seje delavskega sveta 
podjetja pa so bile večinom a 
popoldne, ob prostem  času. 
Popoldne pa se da poleg sestan
kov okopavati tud i njivo, rezati

trte  v vinogradu ali kako 
drugače služiti dinarčke.

Toda povrnimo se k stvari. 
Delegati bi morali biti tesneje 
povezani z ljudmi, ki jih zasto
pajo. Tako bi bile preko njih 
izražene želje in stališča vseh, 
delegat bi prišel na sejo priprav
ljen in gotovo bi bilo veliko 
manj molka. Če bi bili seznanje
ni z gradivom in tudi s predla
ganimi sklepi vsi, in če bi do 
gradiva in sklepov zavzeli svoja 
stališča, bi odfrčali pomisleki o 
vnaprejšnji pripravljenosti. Na 
delavskem svetu bi potem  samo 
usklajevali stališča in bi sklepi 
torej odražali voljo vsakega po
sameznika.

Tako naj bi bilo. In kako je v 
resnici?

T. G.

ODPRTA LJUDSKA 
KNJIŽNICA

29. februarja je bila v 
gradu (tam , kjer je  Belo
kranjski muzej), odprta 
Ljudska knjižnica, urejena 
po prostem  pristopu. Knjiž
nica ima posebej urejen 
oddelek za mladino. Vse, ki 
radi prebirajo lepe knjige, 
obveščam o, da bo knjižnica 
odprta vsako nedeljo od 9. 
do 12. ure. Vodi jo  tovari
šica Lea Grabrijan, poklicna 
knjižničarka iz Črnomlja. 
Naj vam povemo še to , da je 
kulturna skupnost Metlika 
lani nakupila vrsto novih in 
zelo zanimivih knjig, zato bo 
vsakdo našel tudi kaj zase.

Ste zadovoljni s svojo pre
hojeno življenjsko potjo?

Človek ni vedno popolno
ma zadovoljen s tistim , kar 
je v življenju napravil in če 
pogledam nazaj, mislim, da 
bi m orda lahko dosegla kaj 
več. Toda kot delavka, žena 
in m ati mislim, da sem iz
vršila osnovne dolžnosti in 
lahko rečem , da sem s svojo 
prehojeno potjo zadovoljna.

Menite, da ste dali družbi 
vse, kar bi ji lahko dali?

Družbi sem skušala dati 
vse, kar sem mogla na gospo
darskem  in političnem  pod
ročju. V DS sem bila 8 let, 
od tega dve m andatni dobi 
predsednik, predsednik 
sindikata tri m andatne dobe, 
članica upravnega odbora 
eno m andatno dobo in čla

nica ZK 10 let. Sedem krat 
sem bila udarnik v podjetju. 
Na gradnjo zadružnega 
dom a pa me spominja zlata 
značka udarnega dela in 
udarna knjižica iz proge 
B rčko-B anoviči. Mislim, da 
sem družbi dala vse, kar je 
bilo v moji moči.

In družba vam?
V tistem  času, ko smo za

čeli delati, nism o imeli veli
kih zahtev, kar sem omenila 
že prej. Tedaj je bila glavna 
naloga, da kar največ gra
dimo in tako je bilo razpolo
ženje vseh mladih. Priznanja, 
ki sem jih  dobila za svoje 
delo, so mi v veliko zad
ovoljstvo, in danes, ko mi 
mlajši priznavajo vse moje 
preteklo delo, se počutim  
tudi srečna.

Vaše želje ob 20-letnici 
podjetja?

Ob 20-letnici predvsem 
želim dobrih poslovnih uspe
hov, dobre in zdrave tovari
ške odnose, ker je to  pogoj 
za boljšo bodočnost.

Vaši prijetni oziroma ne
prijetni spomini na pričetek 
dela?

Prvič sem prestopila to 
varniški prag 20. 1. 1947. 
Prejela sem osebno številko 
11, to  se pravi, da sem bila
11. član kolektiva. Kot 
vemo, v tem  času ni bilo 
samoupravljanja.

Kakšni so bili tedanji 
medsebojni odnosi?

Bilo nas je malo in delali 
smo kot majhna družina, 
čeprav je takrat imel glavno 
besedo direktor. Stroji so 
bili primitivni. Delavci smo 
bili skrom ni, ni bilo takih 
zahtev kot danes.

In danes?
Po 29 letih se je marsikaj 

spremenilo, ne samo v druž
bi k o t celoti, am pak tudi v 
samem kolektivu. Danes nas 
je 140. Stroji so se m oder
nizirali, hkrati s tem  pa so se 
razvijali tudi medsebojni od
nosi. Danes se delavca vse 
vpraša, delavec odloča več 
kot prej.



Buldožer in razrita zemlja. Danes stoje tu prostori TOZD Kodranka in volna. 
Sliko objavljamo kot dokument časa v letu, ko praznuje Beti 20-letnico obstoja. 
Pripravljamo pa tudi razstavo, s katero bomo poskusili prikazati razvoj našega 
podjetja od začetka do današnjih dni. Fotografije za razstavo izdeluje Pavle 
Riznič, ki razpolaga z bogatim slikovnim materialom.

(Foto: P. Riznič)

Razumeli smo se dobro
1. Kdaj ste nastopili službo pri 

„Beti"?
Službo sem nastopila 1. 1. 1964. V 
začetku  sem delala na strojih, nato 
sedem le t krojila, 19 73. leta pa sem 
prišla na delovno mesto vodje iz
mene.

2. Vaši prijetni oziroma neprijetni 
spom ini na p ričetek  dela?
To je bila prva ženska zaposlitev v 
Mirni peč i in m i je zelo veliko po
menila. Delo na strojih m e je zelo  
veselilo in dobro sem se počutila.

Kakor povsod, je bilo tudi tu v za
če tku  dosti neprijetnih in prijetnih  
trenutkov. Vsak začetek je težak, 
po tem  pa se navadiš na delo in ti  
gre dobro od rok.

3. Kakšni so bili tedanji medsebojni 
odnosi?
Moram poudariti, da smo se vsi 
dobro razumeli. Pomagali sm o drug  
drugemu. Res, bili smo en sam  
kolektiv.

4. In  danes?
Danes pa pride tudi do  prepirov, 
vendar se čez nekaj časa vse uredi 
in smo si zopet dobri Ker sem na 
takem  delovnem  mestu, pride več
krat do nesporazuma z  delavkami 
(menjava delovnih mest, kadar ni 
dovolj d e la . . . ) .  Im am  občutek, da 
m e nočejo razumeti; poudariti pa 
moram, da niso vse delavke enake.

5. S te  zadovoljni s svojo prehojeno  
življenjsko potjo  ?
K o t vsak človek, sem tud i jaz preži
vela dosti hudega in dobrega. Če 
pogledam na takratne življenjske 
razmere, sem lahko zadovoljna, da 
sem dosegla to, kar imam. Z  
m ožem  sva si zgradila hišo, dva 
otroka hodita v šolo. Velikega po
mena je  tudi to, da imam službo  
tako blizu. Zadovoljna sem, čeprav 
je  delo naporno in delovno m esto  
odgovorno.

6. M enite, da ste  dali družbi vse, kar 
bi ji lahko dali -  in družba vam? 
Menim, da sem ji dala po  svojih 
m očeh  vse in da m i je družba to  
prim erno povrnila.

7. Vaše želje ob  20-letnici podjetja?  
M oje želje so, da b i še vnaprej osta
la tukaj v službi, da bi imeli vedno 
dovolj dela in da bi se vsi dobro  
razumeli.

>
OBISK TOVARIŠA \

GOLOBA <,

Pred dnevi je obiskal naše e 
podjetje tovariš Golob, član z 
Centralnega kom iteja ZKS in se e 
je dobri dve uri pogovarjal s z 
predstavniki podjetja o pošlo- z 
vanju, o samoupravljanju in o ) 
delu družbenopolitičnih organi- $ 
zacij v letu 1975. Njegova  ̂
trenutna ocena je  bila, da smo < 
največ dosegli v stabilizacijskih < 
naprezanjih, da bo treba v c 
bodoče še bolj razvijati dele- z 
gatski sistem, odpraviti kar z 
največ pomanjkljivosti, da bo- z 
mo morali vsebinsko obogatiti z 
inform iranost ter bolj pomagati z 
odborom  samoupravne delavske z 
kontrole. Pogovor je odprl vrsto > 
vprašanj, na katera bo treba >
odgovoriti, vsi udeleženci pogo- S 
vora pa so si bili edini v tem , da S
so podobni pogovori oboje- s
stransko koristni in da ne bi s 
bilo odveč, če bi do njih s
večkrat prišlo. £

Varujmo od -  preprečujmo slepoto!
Dandanes je  širom po svetu najmanj 10 

milijonov povsem slepih ljudi. Še več m ilijonov pa 
ima tako oslabljen vid, da jih moramo tud i šte ti 
m ed slepe, če  upoštevamo potrebe po  
izobraževanju, delu in družbenem  varstvu. Te 
številke pa se večajo tako zelo, da se v prihodnjih  
25 letih utegnejo podvojiti, če  pro ti temu ne bom o  
začeli pravočasno ukrepati

Računam o, da je  po  vseh razvijajočih se deželah 
kar tri če trtine teh slepcev takšnih, da b i jim  lahko 
preprečili slepoto ali jo  vsaj zdravili Tudi v najbolj 
razvitih deležah bi bilo m ogoče mnogo slepote 
preprečiti.

Z  geslom „ Varujmo o č i -  preprečujm o  
slepoto!" smo za svetovni dan zdravja 7. aprila 
1976 usmerili žarke največjega zanimanja v 
temino, ki se zgrinja oko li mnogih ljudi.

Preprečevanje je  potrebno po vsem, še posebno  
pa v razvijajočem se svetu, ker je tam največ 
slepote, k i se da preprečiti: to  so posledice 
trahoma, kseroftalm ije in onhocerkiaze in ker ima 
tu  zaradi preslabo razvite zdravstvene službe le 
malo ljudi m ožnost za zdravljenje.

Zgodnje zdravljenje lahko pozdravi trahom, še 
preden je  o ko  poškodovano; če  dobivajo otroci 
vitamin A , jih ne bo prizadela kseroftalmija; 
zatiranje (mrčesnih) prenašalcev pa bo preprečilo  
onhocerkiazo.

Za uspešno obvladovanje očesnih in fekcij so 
potrebni še drugi, na daljšo dobo usmerjeni ukrepi: 
urejanje boljših higienskih razmer, preskrba s čisto  
vodo in pospešeno izboljševanje higiene in okolja.

Po vseh delih sveta bi se z enostavnimi ukrepi 
lahko takoj spoprijeli s tem i nalogami. 0  tem  je 
treba poučiti zdravstvene delavce in starše. N aj za 
primer navedemo:

Zgodnje odkrivanje in zdravljenje očesnih  
motenj, še pri otrocih. Zato moramo zdravstvene 
delavce in starše prepričati, kolikšnega pom ena so 
redni nadzorstveni pregledi

Za nekatere delavce je treba preskrbeti zaščitna  
sredstva za o č i in vztrajno zahtevati, da jih tudi 
uporabljajo; stalno nadzorovati nevarne naprave v 
industriji; zboljševati izdelavo takšnih igrač, ki niso 
nevarne.

Slepoto, ki jo  povzroča siva mrena, m orem o in 
tud i moramo zdraviti v čim  večjem  obsegu z 
nezahtevnim i in cenenimi operacijami po vseh 
deželah s pogostnim i obolenji.

Za to  delo je  na voljo precej sredstev; naloga je, 
da jih prav uporabimo in za te  namene zagotovimo  
ustrezne kadre in denar.

Pol dolarja je  potrebno za zdravljenje enega 
bolnika s trahomom, s petim i dolarji odstranimo  
sivo mreno, za 12 centov lahko kupim o dovolj 
vitamina A , da za eno leto  zaščitim o otroka pred  
kseroftalmijo.

V mnogih državah so že izdatno podprli 
dejavnost za preprečevanje slepote. Upamo, da bo 
dober zgled spodbudil še mnogo ljudi in da bodo  
tem  dejavnostim  posvetili še večjo pozornost. 
Izguba vida ne pom eni samo osebne tragedije za 
prizadeto osebo, tem več je to  obenem  tud i huda  
denarna izguba za narodni dohodek dežele, kjer 
prizadeti živi.

Preprečevanje slepote ni preveč zahtevno  
področje zdravstvenega varstva. O njem lahko 
rečemo: čim  več denarja in čim  več dejanske  
p o m o či bom o prejeli, tem  več uspešnega dela 
bom o lahko opravili po  svetu. S  pravočasnim  
opozarjanjem, s pravočasno pripravljenostjo in s 
pravočasnim varstvom bom o lahko zagotovili, da 
se bo v vseh ko tičk ih  našega planeta uresničilo 
geslo svetovnega dneva zdravja: varujmo oči, 
preprečujm o slepoto! D r H  M AH LER

generalni ravnatelj Svetovne  
zdravstvene organizacije



Ob tednu boja proti raku ^
Namen današnjega prispevka je 

širiti znanje o raku, obenem  pa 
pobijati neposredni strah pred 
njim. Priporočam o vam, da prispe
vek skrbno preberete, avtorjem  pa 
se zahvaljujemo, ker so odstopili 
od  honorarjev v korist boja proti 
raku.

Mednarodna zveza za boj pro ti 
raku, ki združuje strokovna in 
laična društva ter tud i ustanove, 
katerih dejavnost je posvečena 
problem om  te bolezni, je že pred 
leti dala pobudo, naj bi v vseh 
deželah po svetu en teden  v letu 
proglasili za „Teden boja p roti 
raku“ . Nosilci in organizatorji 
akcij naj bi bila predvsem društva 
za boj pro ti raku. V Jugoslaviji 
smo vsako leto prvi teden  v marcu 
izbrali za Teden boja proti raku, 
program in obeležje tega tedna pa 
mu dajejo društva za boj proti 
raku. Namen tedna je predvsem 
spom niti javnost na problem e in 
potrebe boja proti rakavim bo
leznim in jo pridobiti za pom oč 
zdravstveni službi pri reševanju 
teh  problemov. Potrebe namreč 
tudi pri nas daleč presegajo doseg 
ter zmogljivosti zdravstvene službe 
same. R ak je, kot bolezen današ
njega časa, splošen družbeni pro
blem, zadeva posameznike, dru
žine in vse družbene dejavnike, ne 
le zdravstvo.

Boj proti raku pomeni izkoristi
ti  vsa sodobna dognanja medicin
ske znanosti na področju prepre
čevanja, odkrivanja, ugotavljanja 
in zdravljenja raka ter tudi na pod
ro č ju  rehabilitacije in druge 
oskrbe rakavih bolnikov. Namen 
teh prizadevanj je znižati število 
obolelih in zvišati število ozdrave
lih, da bi bolnike, bodisi ozdravlje
ne ali le začasno zazdravljene čim  
uspešneje telesno, duševno in 
socialno rehabilitirali, ter ne na
zadnje, zagotoviti bolnikom  z 
napredovano boleznijo ustrezno 
medicinsko oskrbo in vso potreb
no drugo nego.

Da bi bil boj p roti raku uspešen 
na vseh naštetih področjih, sta 
sodelovanje in pom oč ljudstva 
zdravstveni službi nujno potrebna. 
To bom o dosegli le z ustrezno 
zdravstveno vzgojo prebivalstva, 
ko bodo ljudje razumeli značaj 
raka, ko bodo vedeli, v koliko in 
na kakšen način  se ga je m oč ob
varovati, ko bodo vedeli, da je bo
lezen po večini m oč ozdraviti, če 
je zgodaj odkrita in zdravljena, ter 
da lahko preprečim o ali olajšamo 
mnoge njene nevšečne posledice. 
Teden boja proti raku ima pred
vsem zdravstveno-vzgojni značaj, 
ni pa namenjen samo občanom , 
marveč vsem družbenim  organom 
in organizacijam, ki jih zadeva 
vprašanje raka.

A

Ce začnem o pri m ožnostih, ki 
jih imamo za preprečevanje obole
vanja za rakom, gre predvsem za 
odstranjevanje že znanih, raka 
povzročujočih ali pospešujočih 
dejavnikov iz našega življenjskega 
in delovnega okolja ozirom a za 
varstvo človeka pred njimi.

Po ocenah mnogih znanstveni
kov bi bilo moč preprečiti pre
težno število rakov, če  bi uspeli 
odstraniti ali preprečiti škodljivi 
vpliv dejavnikov, ki povzročajo 
raka in so prisotni v onesnaženem  
ozračju, prehram bnih artiklih, pri 
proizvodnih postopkih v industrij
skih obratih  in še drugod, ali pa se 
jim  izpostavlja človek sam s svo
jimi razvadami, kakršna je npr. 
kajenje cigaret. O čitno  sodi ta 
vidik boja proti raku med prizade
vanja proti onesnaževanju člove
kovega okolja; zadeva pa zakono
dajo, higiensko-tehnične ukrepe in 
ustrezen nadzor v obratih  ter še 
druge za to poklicane družbene 
dejavnike.

Več kot polovico rakov bi se 
dalo danes že odkriti v zgodnjem 
stanju razvoja -  tedaj, ko jih je še 
m ožno dokončno ozdrav iti Da 
pride danes le ena tretjina takih 
bolnikov na zdravljenje, je več raz
logov. Predvsem gre za splošno 
brezbrižnost ljudi do svojega 
zdravja, zlasti do ne posebno 
hudih in neznačilnih bolezenskih 
tegob, s katerim i se prav začetni 
rak najpogosteje oglaša, po drugi 
strani pa tudi pretiran strah pred 
to boleznijo zadržuje bolnike, da 
bi šli pravočasno k zdravniku. 
Zato je bil zelo um esten poziv 
dr.

Pierra Denoixa, predsednika 
M ednarodne unije za boj proti 
raku, na zadnjem m ednarodnem  
kancerološkem kongresu v Firen
cah, ki je veljal predvsem novinar
jem , naj opustijo obeleževanje 
„raka“ z grozljivimi pridevki (npr. 
„kuga“  današnjega časa ipd.), ki 
vzbujajo strah in predstavo o ne
izogibni tragični usodnosti te 
bolezni. Prav je poudaril, da bi z 
opustitvijo teh  pridevkov dali boju 
proti raku neprecenljiv prispevek, 
saj bi mnogim bolnikom  pomagali, 
da bi pravočasno prišli na zdravlje
nje.

Vzroki za nezadovoljivo stanje 
glede zgodnjega odkrivanja raka so 
seveda tudi v sami zdravstveni 
službi: pomanjkanje zdravnikov in 
drugega zdravstvenega osebja, ne
zadovoljiva izobrazba teh  kadrov, 
pomanjkljiva oprem ljenost ordina
cij, odsotnost sm otrne organiza
cije te  dejavnosti, da ne omenim 
še pomanjkljivost detekcijskih 
m etod samih po sebi, kar zahteva 
še mnogo raziskovalnega dela.

Za odpravo teh  pomanjkljivosti 
je predvsem potrebno veliko sred
stev, veliko več kot jih zdravstveni 
službi odmerjajo dogovorjeni pri
spevki.

Vsak rakav bolnik naj bi bil 
čim prej deležen najboljšega mož
nega ugotavljanja in zdravljenja, 
ker gre pri t e r ' vedno za življenje. 
Današnja medicina ima v tem 
pogledu velike možnosti, zahteva 
pa visoko specializirane in izku
šene strokovnjake, pa tud i zelo 
drago opremo in draga zdravila. 
Vse to  narekuje koncentracijo teh 
zmogljivosti v visoko speciali
ziranih centrih, katerih obstoj je 
osnovni predpogoj, da se akcije za 
zgodnejše odkrivanje raka ne bodo 
izjalovile. S tem  je utemeljeno, da 
smo si v naši strategiji boja proti 
raku v SR Sloveniji postavili kot 
prvo nalogo rešitev skrajno neza
dovoljivih prostorskih razm er in 
nezadovoljive materialne oprem 
ljenosti -  zlasti Onkološkega inšti
tu ta  v Ljubljani.

Pri tem  moramo upoštevati še 
zlasti njegovo vlogo jedra klinične 
onkološke službe v okviru Klini
čnega centra, kot baze za onkolo
ško izobraževanje zdravstvenih 
kadrov raznih profilov in  baze 
znanstvenih raziskovanj na pod
ročju  raka in kot organizacije 
združenega dela, ki ji je prvenstve
na skrb uspešen boj proti raku v 
naši republiki. Pomen Onkolo
škega inštituta je naša javnost -  
žal bolj kot pa odgovorni družbeni 
organi -  očitno  pravilno dojela. 
O dtod tudi njena stalna m aterial
na in moralna pom oč vsem našim 
prizadevanjem za rešitev inštitu- 
tovih težavnih razmer, da bi lahko 
ustrezneje razvijal svojo dejavnost.

Tako je tudi našemu Društvu 
SR Slovenije za boj p ro ti raku že 
od njegove ustanovitve v letu 
1971 ena glavnih skrbi: pomagati 
in štitu tu  do takega stanja, da bo 
mogel zadovoljivo opravljati svoje 
poslanstvo in naloge, ki jih terjajo 
potrebe.

Zelo malo smo pri nas naredili 
tudi za ustreznejšo rehabilitacijo 
rakavih bolnikov -  fizično, 
psihično in socialno. Mnogi bol
niki, ki so bili sicer uspešno zdrav
ljeni, so potem  oslabljeni ali delno 
prizadeti prepuščeni sami sebi. V 
nemajhni meri gre pri tem  tudi za 
vprašanje odnosa človeške okolice 
do takega bolnika -  odnosa svoj
cev, delovnih kolektivov in drugih; 
namesto, da bi mu vsestransko 
pomagali, da bi se vključil v nor
malno življenje in delo, ga ne
redko osamijo s slabo prikritim  
ožigosanjem obsojenca na smrt. Še 
celo hudo pa je mnogim bolni

kom, ki so zaradi hujše invalidno
sti ali napredovane bolezni naveza
ni na tujo pom oč in stalno medi
cinsko nego. Potrebna nega takih 
bolnikov na dom u povečini ni 
zagotovljena, družini so v breme, 
domovi za onemogle jih neradi 
sprejemajo, jbolnišnice jih 
odklanjajo. S to stisko se sreču
jem o vsak dan in tu  smo spet pri 
začetku. Ali ne daje prav ta bedni 
konec življenja mnogih rakavih 
bolnikov vtis grozljivosti bolezni, 
ki vzbuja v ljudeh upravičen strah 
pred njo? Zato nimajo prizade
vanja za zboljšanje teh razmer nič 
manjše teže kot prizadevanja za 
zgodnejše odkrivanje raka: tudi 
vsa ta  prizadevanja pomenijo boj 
proti raku!

Ne moremo biti brezbrižni do 
tega, kako neozdravljeni bolniki 
živijo s svojim rakom  in kako za 
njim umirajo.

Na koncu naj le še omenim, da 
sta važni področji dejavnosti boja 
proti raku tudi nenehno izobraže
vanje zdravstvenih kadrov in pa 
raziskovanje na vseh področjih, ki 
smo jih omenili. Le od slednjega 
lahko pričakujem o novih, učinko
vitejših orožij za boj proti tej bo
lezni in zmago nad njo.

Iz teh  bežno nakazanih vidikov 
boja proti raku in našega progra
ma se nam kaže tudi vloga našega 
Društva za boj proti raku, ki je 
prostovoljno združenje laikov in 
strokovnjakov, ki želijo pomagati 
zdravstveni službi pri zatiranju te 
bolezni. Akcija Društva se začenja 
tam , kjer se konča njena zmoglji
vost in pristojnost onkološke 
zdravstvene službe same, da bi 
mogla uveljavljati potrebne ukrepe 
ter tedaj, ko po uradni poti zbrana 
sredstva ne zadoščajo več za kritje 
potreb  posameznih področij de
javnosti v boju proti raku. Društvo 
naj bi bilo posrednik med onko
loško zdravstveno službo in jav
nostjo ter zadevnimi družbenimi 
dejavniki, posredovalo naj bi jim 
strokovno načrtovane programe 
posameznih dejavnosti v boju 
proti raku in potrebe za njihovo 
izvajanje ter jih hkrati mobiliziralo 
k sodelovanju in pom oči. Zato naj 
bi Teden boja proti raku veljal 
tudi kot spodbuda občanom  in 
delovnim organizacijam tako za 
včlanjenje v Društvo SR Slovenije 
za boj proti raku, kot tudi za 
pom oč pri njegovem delu, saj se 
bo s tem  njihovo hotenje -  sode
lovati in pomagati pri premago
vanju raka -  lahko najbolj učin
kovito uveljavilo.

BOŽENA RAVNIHAR

Ob tednu boja proti raku
J


